
رحمانی فضلی در جمع خبرنگاران:

۱۴ استاندار مشمول قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان هستند 

وزیر کشور با بیان اینکه ١٤ نفر از استانداران مشمول قانون منع 
به کار گیری بازنشستگان هستند، گفت: گزینه هایی را آماده داریم و تا 

روز یکشنبه آنها را به دولت ارائه می کنیم.
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور دیروز در حاشیه گردهمایی 
استانداران سراسر کشور، با حضور در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در 
جلسه با استانداران، معاونین سیاسی و اقتصادی، موضوع معطوف به 
تحلیل شرایط اقتصادی، نوع همکاری ها، توانمندی ها و ظرفیت هایی 

که استان های ما در این شرایط می توانند داشته باشند، بود.
وی افزود:رئیس کل بانک مرکزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی و 
وزیر صنعت، معدن و تجارت حضور داشتند تا شرایط را توضیح دهند 
و خواسته ها و توقعاتشان را بگویند. استانداران، نظرات و مشکلات و 
راه حل هایی که می توانند با آن ظرفیت های اقتصادی را فعال کنند، 

مطرح کردند و جمع بندی خوبی هم انجام شد.
رحمانی فضلی ادامه داد: همچنین ١٤ نفر از استانداران مشمول 
جلسه  نوعی  به  که  هستند  بازنشستگان  گیری  کار  به  منع  قانون 
خداحافظی شان بود که آرزوی توفیق و خدمت بیشتر به نظام جمهوری 

اسلامی را برای آنها داریم.
وزیر کشور در خصوص جایگزین ١٤ استاندار بازنشسته، گفت: 
گزینه هایی را آماده داریم و تا روز یکشنبه آنها را به دولت می بریم و 

اگر ادامه پیدا کند سرپرست منصوب خواهیم کرد.

 مکرون: با ترامپ درباره ایران 
گفت و گو می کنم

›امانوئل مکرون‹ رئیس جمهوری فرانسه در جریان استقبال از 
دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در ›کاخ الیزه‹ گفت: با ترامپ در 
باره ایران، سوریه، یمن و دیگر مسائل مهم جهانی گفت و گو می کنم.

ترامپ روز ١8 اردیبهشت ماه کشورش را از توافق هسته ای ایران 
و ١+5 خارج کرد.فرانسه و دیگر کشورهای امضا کننده این توافق ضمن 

مخالفت با این اقدام واشنگتن اعلام کردند که به آن پایبند می مانند.
به گزارش شبکه تلویزیونی سی ان ان ، مکرون افزود:دراین دیدار 
در باره موضوعات دیگری مثل آفریقا، تجارت، مسائل آب وهوایی نیز 

بحث خواهیم کرد.
وی اظهار داشت: همچنین در باره اختلافات دو کشور که بسیار 

مهم است، امشب گفت و گو خواهیم کرد.
رئیس جمهوری فرانسه از ایده و پیشنهاد طرح ›ارتش اروپایی‹ 

خود در قبال ناتو دفاع کرد.
رئیس جمهوری آمریکا نیز در اظهاراتی با اشاره به اینکه باایده 
اروپای قوی موافق است، افزود: قرار است بر سر موضوعات بسیار دیگری 
علاوه بر مسائل نظامی، مانند تجارت گفت و گو کنیم چرا که تجارت 

موضوع بسیار مهمی است.
موضوع  بر  مان  مذاکرات  در  است  قرار  ما  افزود:هردو  ترامپ 
تروریست متمرکز شویم، چراکه تروریسم موضوع مهمی برای هردو می 

باشدو تصویری خوبی در جهان ندارد.
از اشاره به اظهارات  از ترامپ پرسیده شد که منظورش  وقتی 
توهین آمیز مکرون در توئیت جدیدش چه بوده، پاسخ داد: ما می 
خواهیم به اروپا کمک کنیم اما این کمک باید عادلانه باشد. اکنون 

بیشترین فشار بر دوش آمریکا است. 
ترامپ بار دیگر تکرار کرد که اروپا باید سهم عادلانه خود را در 

دفاع از این قاره بپردازد.
ترامپ )جمعه(برای شرکت در مراسم یکصدمین سالگرد پایان 
جنگ جهانی اول به فرانسه سفر کرده و قرار است روز یکشنبه در 

مراسمی در پاریس در کنار دیگر رهبران جهانی حضور یابد.
این درحالی است که به گزارش شبکه خبری سی ان ان، دونالد 
به همتای  توئیتی  در  هواپیما  در  و  فرانسه  به  ورود  از  پیش  ترامپ 
فرانسوی خود تاخت و نوشت: رئیس جمهور مکرون به تازگی گفته که 
اروپا باید ارتشی بسازد تا جلوی آمریکا، روسیه و چین از خود محافظت 

کند. توهین آمیز است.
اظهارات ترامپ دراشاره به مصاحبه مکرون با »رادیو اروپا یک« 
فرانسه بود که در آن از لزوم تشکیل»ارتش واقعی در اروپا« گفته بود. 

رئیس جمهوری فرانسه گفته بود: ما به اروپایی نیاز داریم که به 
تنهایی و بدون وابستگی به آمریکا و به شکل مستقل تری بتواند از 

خود دفاع کند.
این در شرایطی است که ترامپ همواره از اینکه اعضای ناتو سهم 
خود را از هزینه های دفاعی به درستی پرداخت نمی کنند، گلایه 

داشته است.

اتحادیه اروپا: تلاش ها برای حفظ برجام و ایجاد 
کانال مالی ویژه را تشدید کرده ایم 

سخنگوی اتحادیه اروپا جمعه مدعی شده این اتحادیه تلاش ها 
برای حفظ توافق هسته ای برجام را در هفته های گذشته شدت بخشیده 
است. »ماجا کوچیجانکیک«، سخنگوی اتحادیه اروپا در مسائل خارجی 
گفت: »تلاش ها برای حفظ توافق هسته ای ایران یا برجام و همچنین 
برای ]حفظ[ روابط تجاری و اقتصادی با ایران، به خصوص اقدامات 
مربوط به ایجاد کانال ویژه ارتباط مالی ]با ایران[ در هفته های گذشته 

تشدید شده اند.« 
سخنگوی اتحادیه اروپا جمعه مدعی شده این اتحادیه تلاش ها 
برای حفظ توافق هسته ای برجام را در هفته های گذشته شدت بخشیده 

است.
به گزارش بلومبرگ، »ماجا کوچیجانکیک«، سخنگوی اتحادیه 
اروپا در مسائل خارجی گفت: »تلاش ها برای حفظ توافق هسته ای ایران 
یا برجام و همچنین برای ]حفظ[ روابط تجاری و اقتصادی با ایران، به 
خصوص اقدامات مربوط به ایجاد کانال ویژه ارتباط مالی ]با ایران[ در 

هفته های گذشته تشدید شده اند.«
این سخنگوی اتحادیه اروپا که در جمع خبرنگاران در بروکسل 
صحبت می کرد گفت: »یکی از اقدامات کلیدی از جانب ما فعال کردن 
قوانین مسدودساز تحریمی بود که در ماه آگوست آن را به روزرسانی 

کردیم.«
وی اضافه کرد: »این یکی از اقداماتی است که انجام شده و اقدامی 
است که برای شرکت ها بسیار مربوط به نظر می رسدد چون از منظر ما، 

تجارت با ایران مشروع باقی مانده است.«
اظهارات کوچیجانکیک در حالی بیان شده که سامانه سوئیفت 
اعلام کرد ارتباط برخی از بانک های ایرانی با این سامانه پیام رسان را 

قطع خواهد کرد.
کانال ویژه ارتباط مالی که اتحادیه اروپا وعده ایجاد آن را داده 
قرار است به شرکت ها برای دور زدن تحریم های آمریکا و ادامه تجارت 
با ایران کمک کند، اما جزئیات مربوط به ایجاد این کانال، هنوز مبهم 

است.
»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا ١8 اردیبهشت ماه به طور 
یکجانبه با نقض تعهدات آمریکا ذیل توافق هسته ای برجام کشورش 
از این توافق خارج کرد. خزانه داری آمریکا اعلام کرد تحریم های  را 
هسته ای که ذیل این توافق رفع شده بودند در دوره های ۹۰ و ١8۰ 

روزه احیا خواهند شد.
ترامپ شامگاه دوشنبه ١5 مردادماه با امضای فرمانی رسماً دستور 

اجرای اولین بسته تحریم ها علیه ایران را صادر کرد.
دومین بسته تحریم ها که بخش های کشتی رانی، مالی و انرژی 
گرفته  از سر  آبان ماه  روز ١٤  از  هم  می دهند  قرار  را هدف  ایران 

شده اند.
دولت ترامپ، در این بسته تحریم ها از تلاش های اولیه برای به 
صفر رساندن صادرات نفت ایران عقب نشینی کرده و برای 8 کشور 

معافیت از تحریم های نفتی صادر کرد.
تصمیم ترامپ با مخالفت های زیادی در سراسر جهان رو به شده 
است و غیر از رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای عربی، جامعه جهانی 

با آن مخالفت کرده اند.

خاطرنشان  ایران  بزرگ  ملت  به  خطاب  روحانی 
نیاز و ضروری  ساخت: در زمینه کالا های اساسی و مورد 
تامین  برای  ما  انبار های  و  نداریم  مشکلی  هیچ  مردم 
همیشه  از  طولانی،  ماه های  برای  مردم  اساسی  کالا های 
بیشتر آمادگی دارد و برای تولید کالا های اساسی، واردات 
مشکلی  نیازمندی ها،  سایر  و  دارو  و  اساسی  کالا های 

نداریم. 
توزیع اولین بسته حمایت غذایی دولت در آبان رئیس 
تاکید کرد:  قوه  پایان نشست مشترک سران سه  جمهور در 
مردم ایران یکبار دیگر با استقامت و ایستادگی خود، نقشه ها 
و توطئه های آمریکایی ها را که فکر می کردند ١۳ آبان مبدایی 
برای رسیدن به آرزو های نادرست شان نسبت به ملت ایران 

خواهد بود، نقش بر آب کردند.
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه با 
بزرگوار  ملت  محضر  به  المولود  ربیع  ماه  تهنیت  و  تبریک 
دقیقاً  ایران  مردم  گفت:  رسالت،  خاندان  عاشقان  و  ایران 
به عکس عمل کرده و با استقامت و ایستادگی خود کاملا 
روشن کردند این هیات حاکمه آمریکا است که به فکر فشار 

و ظلم بر ملت ایران است.
 رئیس جمهور افزود: آمریکایی ها با تحریم های نابجا و غلط 
خود و هدف قرار دادن سیستم بانکی و صادرات نفت و برخی 
دیگر از اقلام صادراتی که مرتبط با درآمد و منابع کل کشور و 
واردات کالا های اساسی است، می خواهند بر زندگی و معیشت 

روزمره مردم تأثیر منفی بگذارند.
آمریکا  که  حرف  این  بنابراین،  کرد:  تاکید  روحانی   
به دنبال فشار بر مردم نیست و به دنبال فشار بر نظام و 
حکومت است، کاملًا ناصحیح و نادرست است و خودشان 

در عمل این واقعیت را آشکار کردند.
 رئیس جمهور اظهارداشت: نکته دوم و بسیار مهم این 
بود که این دور تحریمی که به اصطلاح آن ها از پنجم نوامبر 
آغاز شد، هیچ تأثیری در روند اقتصادی کشور نداشت، چون 
قبلًا علیه ملت  تیر در ترکش داشتند،  آمریکایی ها هر چه 
ایران رها کرده بودند و چیز جدیدی نداشتند که ارایه کنند 
و لذا ناچار شدند یک لیست بلندبالایی را درست کنند، از 
یک طرف نام بانک هایی را ببرند از یک طرف شعبات بانک ها 
را اضافه کنند و از یک طرف نام یک شرکت هواپیمایی را 
ببرند و از طرف دیگر شماره سریال هواپیما ها را ذکر کنند 
تا صفحه را پرکنند. این شیوه کار و نحوه این اعلام نشان 
می دهد که هدفشان صرفا تاثیر روانی علیه ملت ایران است.

شد  روشن  اینکه  بعدی  نکته  گفت:  روحانی   
صفر  به  را  ایران  نفت  صادرات  نمی توانند  آمریکایی های 
جمهوری  مسئولین  اظهارداشت:  جمهور  رئیس  برسانند. 
اسلامی ایران از روز نخست می گفتند که آمریکا قادر نیست 
صادرات نفت ایران را به صفر برساند و در مقابل آمریکایی ها 
مرتب تکرار می کردند که ما این کار را انجام می دهیم، اما 
اخیرا خودشان اعتراف کردند که نمی توانیم نفت ایران را به 

صفر برسانیم.
اگر  که  بود  این  آن ها  استدلال  کرد:  تصریح  روحانی   
نفت ایران را به صفر برسانیم، قیمت هر بشکه نفت به ١5۰ 
دلار افزایش پیدا می کند و این تبیین همان حرفی است که 
از روز اول گفتیم که آمریکا قادر نیست، نفت ایران را صفر 
اگر نفت  یا  یا نفت همه صادر می شود و  کند و در منطقه 
ایران متوقف شود، بقیه هم دچار مشکل خواهند بود. رئیس 
اینکه مورد هجمه  جمهور تاکید کرد: آمریکایی ها به دلیل 
افکار عمومی دنیا قرار گرفته بودند، ناچار شدند عقب نشینی 
غذایی،  مواد  موضوع  که  بگویند  و  دهند  انجام  را  دیگری 
مسأله دارو و تجهیزات پزشکی استثناء است که البته حرف 
تحریم  را  بانکی  سیستم  وقتی  چراکه  است  نادرست  آن ها 
روحانی  می دهند.  قرار  تأثیر  تحت  را  چیز  همه  می کنند، 
زمینه  در  ساخت:  خاطرنشان  ایران  بزرگ  ملت  به  خطاب 
نیاز و ضروری مردم هیچ مشکلی  کالا های اساسی و مورد 
نداریم و انبار های ما برای تامین کالا های اساسی مردم برای 
ماه های طولانی، از همیشه بیشتر آمادگی دارد و برای تولید 

سایر  و  دارو  و  اساسی  کالا های  واردات  اساسی،  کالا های 
نیازمندی ها، مشکلی نداریم.

تولید  بحمدالله وضعیت  امروز  افزود:  رئیس جمهور   
هفت  در  صادرات  و  دارد  خوبی  شرایط  نسبتاً  کشور  در 
افزایش  قبل  با مدت مشابه سال  مقایسه  در  امسال  ماهه 
و  تولید  افزایش  معنای،  به  افزایش  که  است  کرده  پیدا 
گفت:  همچنین  وی  است.  مردم  کار  و  کسب  افزایش 
پرداخت  موقع  به  را  گندم کاران  پول  توانستیم  امسال 
کنیم و این به معنای آن است که زندگی کشاورزان رونق 
زمینه  در  لازم  تمهیدات  نیز  آینده  سال  برای  و  می گیرد 
قرار  مدنظر  محصولات  تضمینی  خرید  و  کشاورزی  اقلام 
امروز  دیگر  طرف  از  داشت:  اظهار  روحانی  است.  گرفته 
برای مردم روشن شد که تبلیغات آمریکایی ها درباره ١۳ 
آبان و 5 نوامبر، صرفا یک تبلیغات در مسیر جنگ روانی 
تاریخ  این  از  می شد  تبلیغ  که  اقتصادی  فشار های  و  بود 
از  که  است  اقتصادی  فشار های  همان  شد،  خواهد  اعمال 
را  آن  هم  باز  و  می کردند  اعمال  ایران  علیه  پیش  ماه ها 
ادامه خواهند داد. رئیس جمهور اضافه کرد: هر چه زمان 
بگذرد هم مسئولین برای جبران مشکلاتی که برای مردم 
استقامت شان  مردم  هم  و  می شوند  آماده تر  آمده  پیش 
آمریکایی ها  شد.  خواهد  بیشتر  توطئه ها  این  برابر  در 
غلط  راه  که  فهمید  خواهند  خوبی  به  آینده  ماه های  در 
را  ایران  ملت  مسیر،  این  کردند.  انتخاب  را  اشتباهی  و 
اینکه  برای  و  بیشتر  تولید  برای  را  ملت  نمی کند،  خسته 

داشته  دوست  کشور های  و  همسایگان  با  نزدیک تر  روابط 
آماده می کند. باشد، 

سه  سران  جلسه  در  کرد:  تصریح  ادامه  در  روحانی   
و  اسلامی  شورای  مجلس  محترم  ریاست  خدمت  در  قوه، 
بررسی  مهم،  مباحث  از  یکی  قضائیه،  قوه  محترم  ریاست 
آخرین وضعیت اقتصادی کشور و ترسیم نقشه راهی بود که 
باید برای ماه های آینده، طبق فرمایش و دستور مقام معظم 
به  راجع  امروز  افزود:  رئیس جمهوری  انجام شود.  رهبری، 
این نقشه راه و روابط نزدیک تر با همسایگان مان و همچنین 

روابط اقتصادی مان صحبت کردیم.
اقتصادی  روابط  نشست  این  در  کرد:  تاکید  روحانی 
از شرق و غرب جهان را مورد بحث  با کشور های دوست 
و بررسی قرار دادیم و همچنین مشکلات احتمالی که فرا 
مباحث  جمله  از  دارد،  وجود  ما  بانک های  و  تولید  روی 
را  مباحث  این  افزود:  جمهوری  رئیس  بود.  جلسه  این 
به صورت  اقتصادی که  عالی هماهنگی  در جلسه شورای 
خواهیم  قرار  بررسی  مورد  نیز  می شود  تشکیل  هفتگی 
دولت  که  کرد  اعلام  خود  سخنان  ادامه  در  روحانی  داد. 
که  افرادی  به  آبان  ماه  در  را  غذایی  حمایت  بسته  اولین 
هستند  بیشتری  فشار  در  و  دارند  بیشتری  مشکلات 
پایان  تا  روند  این  الله  شاء  ان  و  کرد  خواهد  پرداخت 
بتوانیم مشکلاتی که  تا  ادامه می یابد  نوبت  در چند  سال 
کنیم.  جبران  حدی  تا  را  است  آمده  پیش  مردم  برای 
برای  نیز  آینده  سال  بودجه  در  افزود:  جمهوری  رئیس 
تا  بتوانیم  که  می کنیم  پیش بینی هایی  دستمزد  و  حقوق 
ادامه  روحانی  کنیم.  جبران  را  اقتصادی  مشکلات  حدی 
در  که  می کنم  اعلام  عزیز  و  بزرگوار  ملت  خدمت  داد: 
پیامبر  سعادت  با  ولادت  ایام  و  ربیع المولود  پربرکت  ماه 
بهتر  کشور  شرایط  )ع(  صادق  امام  و  اسلام  عظیم الشأن 
در  ما  ملت  و  رفت  خواهد  پیش  به  گذشته  ماه های  از 
انسجام، یگانگی و یکپارچگی به مسیر خود  کنار وحدت، 
دست  از  را  آمریکایی ها  بهانه های  و  داد  خواهند  ادامه 
آن ها می گیرند. رئیس جمهوری با بیان اینکه آمریکایی ها 
تروریسم  مالی  حامی  ایران  می کنند  ادعا  دروغ  به 
خط  در  همواره  ایران  ملت  که  همانطوری  گفت:  است، 
برای  مالی  تأمین  از  و  بوده  تروریسم  با  مبارزه  مقدم 
هم  امروز  است،  کرده  جلوگیری  تروریستی  گروهک های 
مصمم تر در قوانین و مقررات خود بر آن تأکید می کند و 
این بهانه های واهی را نیز از دست دشمنان خواهد گرفت.

محمد جواد ظریف گفت: در موضوع FATF نباید از ترس مرگ خودکشی کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان در ارتباط با بحث FATF و تحولات انجام شده در 
این زمینه در کشور و موضع وزارت خارجه درارتباط با آن گفت: موضع ما در مورد 
FATFروشن است جمهوری اسلامی ایران باید بتواند با بانک ها تعامل داشته باشد و 

ما در این زمینه نباید خود را تحریم کنیم.
ظریف با بیان این که آمریکایی ها تلاش می کنند با اعمال فشار و قلدری ما را 
منزوی کنند و در ارتباط با تعامل با بانک ها مشکلاتی را برای ما به وجود بیاورند، ادامه 
داد: در مشکلاتی که آمریکایی ها در صدد به وجود آوردن برای ما در این زمینه هستند 

خودمان نباید مشکلی برای خودمان ایجاد کنیم.
وی در گفت وگوی رادیویی خود با برنامه پارک شهر رادیو تهران با اشاره به روند 
بررسی لوایح مربوط به FATF در مجلس اظهار کرد: در مورد دو اصلاحیه داخلی 
مرتبط با FATF و همچنین دو کنوانسیون بین المللی که در این زمینه مطرح است 
طی دو سه سال گذشته در کشور بحث های زیادی صورت گرفته، این لوایح مورد 
بررسی قرار گرفتند. نگرانی ها رفع شده است. دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی این 
موضوع را بررسی کرده است و می توانم بگویم که صدها ساعت در مورد این مسائل 
کار کارشناسی صورت گرفته است. ملاحظه ای وجود ندارد؛ برخی از دوستان در کشور 
البته با نیت خیر نکاتی را در این مورد مطرح می کنند که جایگاهی در این روند ندارد.

در موضوع FATF نباید از ترس مرگ خودکشی کرد
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان در پاسخ به سوال مجری این برنامه مبنی بر 
این که برخی از مخالفان پیوستن ایران بهFATF می گویند این نگرانی وجود دارد 
که نیروهای نظامی ایران از جمله بسیج و سپاه از سوی آمریکایی ها به عنوان گروه 
تروریستی شناخته شوند و این موضوع برای ایران باعث ایجاد دردسر خواهد شد گفت: 
آنچه که این دوستان مطرح می کنند ربطی به سیستم FATF ندارد. کل ایران را 
آمریکایی ها تحریم کرده اند و اتهاماتی را علیه ایران می زنند ایران از سال ١۹8٤ از سوی 
آمریکایی ها در فهرست کشورهای حامی تروریسم قرار گرفته است و صحبتی که برخی 

از دوستان در این زمینه مطرح می کنند مبتنی بر واقعیت نیست.
وی با بیان این که مهم این است که شورای امنیت چه گروه هایی را جزء گروه های 
تروریستی قرار دهد گفت: دوستانی که چنین استدلال هایی را بعضا مطرح می کنند 

مقداری بیش از پیش می روند و آنچه که مطرح می کنند مبتنی بر واقعیت نیست.
ظریف در پاسخ به این سوال مبنی بر این که این منتقدان می گویند ممکن 
است برخی از کشورهای قدرتمند شورای امنیت را تحت فشار قرار دهند که سپاه و 
بسیج را در لیست گروه های تررویستی قرار دهند و در آن صورت ما چه کار باید انجام 
دهیم خاطر نشان کرد: ما یک ضرب المثلی داریم که می گوییم از ترس مرگ نباید 

خودکشی کرد.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه آنچه که این دوستان مطرح می کنند بعید است 
که اتفاق بیافتد گفت: اگر ما در سطح بین المللی عمل کنیم دور از ذهن است که 
چنین اتفاقاتی بیافتد از دیگر سو ما هیچ محدودیتی برای خروج از کنوانسیون های 

بین المللی نداریم.
ظریف با بیان اینکه برخی از منتقدان می گویند ما عضو FATF می شویم گفت: 
این در حالی است که ما عضو FATF نمی شویم. بلکه ما از لیست کشورهای غیر 
همکار FATF خارج می شویم و به لیست کشورهای همکار FATF اضافه می شویم. 
در حال حاضر بیش از 2۰۰ کشور و سازمان های بین المللی همکار FATF هستند 
و تنها دو کشور ایران و کره شمالی به عنوان دو کشور غیر همکار FATF شناخته 

می شوند.
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگر مجری این برنامه در مورد اظهارات مقامات 
آمریکایی که بعضا می گویند ما می خواهیم با ایران مذاکره مستقیم کنیم و مواضعی که 
وی و رئیس جمهور در ارتباط با این موضوع اتخاذ کرده اند گفت: آن چه که ما مطرح 
کردیم این است که آمریکایی ها در سیاست مزورانه تلاش می کنند که بگویند اهل 

گفت وگو هستند و ما باید تلاش کنیم این سیاست مزورانه را افشا کنیم.
وی با اشاره به این که آمریکایی ها نتایج گفت و گوهای فشرده دو سال و نیمی 
که منجر به برجام شد و خود آمریکایی ها نیز در آن حضور پررنگ و مستقیم داشتند 
را زیر سوال بردند و از آن خارج شده اند گفت: ما اعلام کرده ایم که اگر دولتی به 
تعهدات خود پایبند نباشد جایی برای مذاکره با او وجود ندارد. ما در جریان برجام با 
دولت آمریکا مذاکره کرده ایم و طبق حقوق بین الملل تعهدات کشورها با تغییر روسای 
جمهور و حتی با وقوع انقلاب ها از بین نمی رود ولی شما دیدید که در مورد برجام 

دولت آقای ترامپ چه کرد.
وزیر امور خارجه با بیان این که ما باید با زبانی با دنیا صحبت کنیم که افکار 
انزوای آمریکا در  امر باعث  این  عمومی متوجه سیاست های مزورانه آمریکا شود و 
عرصه ی بین المللی شود گفت: این صحبتی که ما می کنیم به این معنا نیست که ما 
قدرت نظامی و اقتصادی آمریکا را نادیده می گیریم این قدرت وجود دارد ولی هنر 
جمهوری اسلامی ایران این است که باید با زبانی در عرصه ی بین الملل صحبت کند که 

واقعیت ها را تبیین کند واقعیتی که منجر به انزوای آمریکایی ها می شود.
در موضوع برجام کسی نقش پلیس خوب و بد را بازی نمی کند

وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در پاسخ به این سوال که برخی معتقدند که 
آمریکایی ها در قضیه برجام نقش پلیس منفی را بازی می کنند و اروپایی ها نقش پلیس 
مثبت و به طور کلی نظر شما در مورد برجام چیست. با توجه به این که آقای عراقچی 
نیز به تازگی در موضع گیری که داشتند بار دیگر تاکید کردند که برجام هنوز به نفع ما 
است اظهار کرد: در مورد سوالی که پرسیدیدن باید بگویم که اروپایی ها و آمریکایی ها 
در مورد برخی از سیاست ها و مسائل با یکدیگر اتفاق نظر دارند ولی در مورد برخی از 
مسائل اختلاف نظر دارند که از جمله این مسائل اختلافی در موضوع برجام است و به 

نظر من در این قضیه کسی نقش پلیس خوب و بد را بازی نمی کند.
وی با بیان این که آمریکایی ها در عرصه  بین المللی منزوی شده اند و به جز رژیم 
صهیونیستی و چند کشور محدود از سیاست آمریکا برای خروج از برجام حمایت 
نکرده اند اظهار کرد: کشورهای اروپایی برای حفظ برجام در حال تلاش هستند گرچه 

ما معتقدیم روند آنها در این زمینه کند است و باید سرعت بیشتری به آن ببخشند.
ظریف در پاسخ به این سوال که اگر می دانستیم بعد از دولت اوباما قرار است 
ترامپ بر روی کار بیاید باز هم برای برجام و تحقق چنین توافق نامه ای تلاش می کردیم 
اظهار کرد:  باید به این موضوع توجه کنیم که رژیم صهیونیستی تلاش کرده بود که 
در طی این دهه ها ایران را به عنوان یک تهدید امنیتی معرفی کند و در این ارتباط 
سرمایه گذاری وسیعی انجام داده بود ولی با انجام چنین توافقی این تلاش ها و سرمایه 

گذاری ها به نتیجه نرسید.
وی ادامه داد: شما در نظر بگیرید که ترامپ در مسند قدرت بود و در چنین 
موقعیتی اجماع جهانی علیه ایران وجود داشت. چین و روسیه و کشورهای اروپایی با 
تحریم های آمریکا علیه ایران همراه بودند. قطعنامه های سازمان ملل علیه ایران بود در 

نظر بگیرید در این حالت چه وضعیتی برای ما متصور بود.
ظریف با بیان این که با تحقق برجام طراحی های آمریکایی ها و صهیونیست ها 
برای این که ایران را به عنوان یک تهدید امنیتی در جهان معرفی کنند از بین رفت 
ادامه داد: برخی برجام را در حد یک معامله اقتصادی می دانند درصورتی که این توافق 
بین المللی فراتر از این موضوعات است. بر اساس برجام از سوی شورای امنیت سازمان 

ملل حق غنی سازی ایران به عنوان یک واقعیت پذیرفته شد .
وی همچنین با اشاره به دیگر فواید برجام برای ایران خاطر نشان کرد: اگر یقین 
داشتم که بعد از دوره آقای اوباما آقای ترامپ بر سر کار می آید باز هم در مورد برجام 

مذاکره می کردم و این روند را به پیش می بردم.
نتایج انتخابات آمریکا تاثیری بر تعامل ایران و آمریکا ندارد

وزیر امور خارجه در مورد نتایج انتخابات کنگره آمریکا و تاثیری که این می تواند 
بر تعامل ایران و آمریکا و نوع موضع گیری های دولت واشنگتن در مورد تهران داشته 
باشد گفت: ما بر اساس مسائل داخلی آمریکا سیاست خودرا تعیین نمی کنیم. من در 
یک مصاحبه با نشریه آمریکایی نیز به این موضوع اشاره کردم که ما بر اساس تحولات 
داخلی آمریکا تصمیم گیری نمی کنیم و این گونه نبوده است که دموکرات ها تمایل 
به ایران داشته باشند و جمهوری خواهان نداشته باشند. این یک واقعیت است که 

جمهوری خواهان و دموکرات ها با ایران موافق نیستند و در آن تردیدی نیست.
وی ادامه داد: سیاست خارجی ما و بحث برجام ربطی به مسائل داخلی آمریکا 
ندارد و آنچه که شما اشاره کردید فکر نمی کنم تاثیر چندانی در مورد ایران داشته باشد. 
البته نه به عنوان وزیر خارجه بلکه به عنوان یک دانشجوی روابط بین الملل فکر می کنم 

که با توجه به این نتایج قطعا ترامپ در عرصه  داخلی با مشکلاتی روبرو می شود.
وزیر امور خارجه کشورمان ادامه داد: اما این که این موضوع آیا به این معنا 
است که سیاست آمریکایی ها در مورد ایران تشدید می شود یا تعدیل. هر دو امکان 
به این موضوع بستگی دارد که ما در عرصه ی بین المللی چگونه عمل کنیم ایران 
یک کنش گیر مهم در عرصه ی بین المللی و منطقه ای است و این بستگی به سیاست 
جمهوری اسلامی ایران دارد که چقدر بتواند به نحوی عمل کند که آمریکا را به خاطر 
سیاست های قدرت مابانه و زورگویانه اش در انزوا نگه دارد. این ها همه روی آنجه که 
اشاره کردم تاثیر دارد . بنابراین من تاکید می کنم که ما باید بیشتر روی رفتار خود 

حساب کنیم تا سیاست داخلی آمریکا.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان در ادامه گفت وگو با این برنامه رادیویی که حدود 
5۰ دقیقه به طول کشید با اشاره به برخی از اقدامات وزارت خارجه جهت کاستن تاثیر 
تحریم ها بر وضعیت اقتصادی کشور، اظهار کرد: در این چارچوب معاونت اقتصادی در 
وزارت خارجه از سال گذشته ایجاد شده و تمام تلاش ما به همراه سایر نهادهای داخلی 

این است که تلاش کنیم تاثیر تحریم ها را بر زندگی مردم کاهش دهیم.
وی همچنین با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری در بحث توریسم و فراهم کردن 
زمینه برای حضور بیشتر آنها در کشور با توجه به پتانسیل هایی که در کشورمان وجود 
دارد، در مورد اظهارات پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا در مصاحبه با بی بی سی فارسی 
در مورد انزوای ایران، گفت: امروز آقای ترامپ به پاریس رفته اند و ما می بینیم که تیتر 
روزنامه های فرانسوی در مورد ترامپ چیست. آنها زده اند »دنیا علیه ترامپ.« با توجه به 
این وضعیت آقای پمپئو مجبور است که بگوید که ایران منزوی است.ظریف در ادامه 
با اشاره به فشارهای آمریکایی ها به دیگر کشورها برای کاهش تعاملات اقتصادی خود 
با ایران و عدم خرید نفت از تهران، تصریح کرد: ما می بینیم که نزدیک ترین کشور به 
آمریکا این کار را با عدم تمایل انجام می دهد. به خاطر قلدری و فشارهای غیرقانونی 
که آمریکایی ها علیه آنها انجام می دهند. البته در چنین شرایطی کشورها به این نتیجه 
رسیده اند که باید در میان مدت به نحوی عمل کنند که این فشارها را کاهش دهند 
و آن را خنثی کنند. از جمله این که در تعاملات اقتصادی خود استفاده از دلار را 

کمرنگ تر کند و در دادوستد با دیگر کشورها از ارز ملی خود استفاده کند.
آمریکایی ها در حال نظامی کردن اقتصاد و دلار آمریکا هستند

این دیپلمات عالی رتبه کشورمان با بیان این که بله این یک واقعیت است که 
آمریکا بزرگترین اقتصاد دنیاست و از این موضوع و مزیت برای اعمال فشار بر ایران 
استفاده می کند، افزود: درواقع آمریکایی ها در حال نظامی کردن اقتصاد و دلار آمریکا 
هستند و دنیا نیز به این نتیجه رسیده که باید در برابر این موضوع رسیدگی کند. البته 
من نمی خواهم شعار دهم. قطعا انجام این کار سخت است. دلار بر روابط اقتصادی 

کشورها سال هاست که حاکم شده است.
وی ادامه داد: اما علی رغم این قدرت نظامی و اقتصادی ما می بینیم که آمریکایی ها 
به اجبار می گویند چند کشور با آنها در اعمال سیاست های غیرظالمانه خود علیه ایران 

همراهی می کنند.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان همچنین با اشاره به روند مذاکرات با اروپایی ها و 
با بیان این که این مذاکرات و تماس ها ادامه دارد، بیان کرد: ما از ابزارهای متفاوتی برای 

پیشبرد این مذاکرات و رسیدن به نتیجه استفاده می کنیم.
ظریف با برشمردن برخی از اقدامات برای پیشبرد این مذاکرات تا حصول نتیجه، 
اظهار کرد: البته همان طور که می دانید در حوزه دیپلماتیک برای پیشبرد امور بعضا 

برخی اقدامات نیز در پشت پرده انجام می شود.
وظیفه سفارت خانه های مان این است که از اتباع ایرانی حمایت کنند

وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در مورد توییت های اخیر سعید کمالی 
با موضوع قتل جمال خاشقجی  ارتباط  ایرانی روزنامه گاردین در  دهقانی خبرنگار 
و برخی از اخبار مبنی بر این که این خبرنگار تهدید شده و همچنین توییت آقای 
بعیدی نژاد سفیر ایران در انگلیس مبنی بر این که حفظ امنیت این خبرنگار برای ایران 
مهم است و پیگیر این موضوع  است، گفت: آنچه که آقای بعیدی نژاد مطرح کردند 
یک اصل کلی است. ما از همه اتباع ایران در خارج از کشور حمایت می کنیم. وظیفه 
سفارت خانه هایمان این است که از اتباع ایرانی حمایت کنند. این حمایت بدون توجه 

صورت می گیرد که آنها چه اقداماتی انجام دادند و چه سیاستی دارند.
ظریف همچنین در مورد بحث پرونده این روزنامه نگار آمریکایی – سعودی که 
گفته می شود در کنسولگری عربستان سعودی در استانبول کشته شده است، گفت: 
در مورد این پرونده ما به تحقیقات ترکیه اعتماد داریم و به این موضوع ورودی نداریم.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان ادامه داد: باید اجازه دهیم که ترکیه به تحقیقات 
خود ادامه دهد، ولی حمایت از اتباع ایرانی و وظیفه ما در این زمینه جدا از این موضوع 

است.
در ادامه ی مجری این برنامه از ظریف پرسید که آیا خرید می رود؟ گفت: متاسفانه 
علی رغم میل باطنی ام نمی توانم با حالت عادی ام خرید بروم و اگر در این وضعیت 
)همراه با محافظ( به خرید بروم ممکن است مشکلی برای مردم پیش بیاید، بنابراین 

خودم خرید نمی کنم و خانمم خریدهای خانه را انجام می دهند.
همسرم خرید می کنند ولی از قیمت ها اطلاع دارم و همچون مردم احساس 

خوبی از قیمت ها ندارم
وی در پاسخ به این سوال که در جریان قیمت اجناس هستید؟ اظهار کرد: بله. 
همسرم خرید می کنند ولی از قیمت ها اطلاع دارم. شرایط خوبی نیست. کاملا درک 
می کنم که مردم احساس خوبی نداشته باشند و ما نیز همچون مردم احساس خوبی 

از این موضوع نداریم.
اگر وزیر نبودم قانون بازنشستگی فعلی شامل من می شد

این دیپلمات عالی رتبه کشورمان در پاسخ به این سوال که اگر در وزارت خارجه 
مشغول به کار نمی شدید ترجیح تان این بود که در کدام وزارتخانه فعالیت کنید؟ ادامه 
داد: البته من جز کار در این وزارتخانه و تدریس در دانشگاه کار دیگری بلد نیستم. 
البته گرچه کار در این وزارتخانه را خیلی بلد نیستم، اما من تمام عمرم را به تدریس 
در دانشگاه و کار در وزارت امور خارجه پرداختم و اگر وزیر نبودم قانون بازنشستگی 

فعلی شامل من می شد.
وی در پاسخ به این سوال که گویی شما خودتان را قبل از این که وزیر شوید 
بازنشسته کرده بودید، تصریح کرد: من در سن 5۰ سالگی با 25 سال خدمت خودم را 

بازنشست کردم، چرا که در دولت قبلی نمی توانستم حضور جدی داشته باشم.
ظریف با بیان این که قانون بازنشستگی شامل سه سفیر در وزارت خارجه می شود 
و آنها باید تا روز 27 آبان ماه محل ماموریت خود را ترک کنند، در مورد تعیین سفرای 
ایران در کشورهای چین و هند نیز گفت: سفیر ایران در دهلی مشخص و اعزام شده 
است و روند انتخاب سفیر ایران در چین نیز در حال پیگیری است و همان طور که 
می دانید ما پیش از این آقای همتی را به عنوان سفیر ایران در چین انتخاب کرده بودیم 
که حتی ایشان به این کشور نیز سفر کردند، ولی با توجه به انتخاب شان به عنوان 
رییس بانک مرکزی از پکن به تهران بازگشتند و ما در حال انتخاب جایگزین ایشان 
هستیم و از دیگر سو باید به این موضوع توجه داشت که انتخاب سفرا امری طولانی و 

زمان بر است و روندی است که باید بین دو کشور طی شود.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان در پاسخ به سوال دیگر مجری این برنامه که چه 
سریال هایی را نگاه می کند و صدای کدام خواننده ها را دوست دارد، ادامه داد: متاسفانه 
به دلیل کمبود وقت اصلا تلویزیون را نگاه نمی کنم. حتی خبر را نمی توانم ببینم و اخبار 

را بیشتر از روی اینترنت و سایت ها رصد می کنم.
ظریف افزود: من صدای خیلی از خواننده ها را دوست دارم از جمله استاد شجریان 

و فرزند ایشان و همچنین صدای آقای هژیر مهرافروز و همچنین دیگر خواننده ها.
در دو – سه سال اخیر برخی در داخل کشور با اهداف سیاسی تلاش کردند که 

ناامیدی را در بین مردم تزریق کنند
وی با بیان این که مردم ایران می توانند از این مرحله با موفقیت عبور کنند، ادامه 
داد: در خارج از کشور تلاش می شود که ناامیدی را به مردم ایران تزریق کند و من 
امیدوارم در داخل کشور کسی این کار را نکند. متاسفانه در دو – سه سال اخیر برخی 
در داخل کشور با اهداف سیاسی تلاش کردند که ناامیدی را در بین مردم تزریق کنند، 

موضوعی که هیچ فایده ای برای کسی ندارد.
بهترین راه مقابله با تحریم ها این است که مرعوب فضای روانی نشویم

ظریف با بیان این که به نظرم بهترین راه مقابله با تحریم ها این است که مرعوب 
این فضای روانی نشویم و از امکانات داخلی مان به بهترین نحو استفاده کنیم، گفت: در 
کشور نقدینگی وجود دارد و ما باید این نقدینگی را به سمت سرمایه  گذاری در حوزه 

تولید و همچنین مواردی همچون توریسم سوق دهیم.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان با تاکید بر این که باید نسبت به  آینده کشور در 
بین مردم امید ایجاد کنیم و سرمایه گذاران و تولید کنندگان باید برای انجام کار امید 
داشته باشند، ادامه داد: آمریکایی ها می خواهند ما را در حالت بی اطمینانی از آینده نگه 
دارند و این موضوع را طولانی کنند. آنها می خواهند با ما بازی کنند و ما باید مواظب 

باشیم که در زمین آنها بازی نکنیم.
وی در بخش پایانی صحبت های خود تاکید کرد: ما باید در حوزه خودباوری، 
اعتماد به نفس و تکیه بر سرمایه ایرانی بازی کنیم، باید همدلی جدی در کشور ایجاد 
کنیم و رمز عبور از این وضعیت ایجاد همدلی در بین اقشار مختلف مردم و مرعوب 

نشدن از فضای روانی است که آمریکایی ها می خواهند ایجاد کنند.
در ابتدای این گفت وگو یک بسته صوتی در مورد نظر برخی از هنرمندان و مردم 
در مورد وزیر امور خارجه به همراه آهنگی از هژیر مهرافروز یکی از خواننده های مورد 
علاقه ظریف پخش شد که ظریف در واکنش از لطف مردم نسبت به خودش تشکر کرد 

و گفت بنده مستحق این همه محبت نیستم.

روحانی در پایان نشست سران سه قوه:

تحریم های۱۳ آبان هیچ تأثیری بر اقتصاد کشور نداشت

ظریف: در موضوع FATF نباید از ترس مرگ خودکشی کرد
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